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ВЛИЯНИЕ ПОЛЗУЧЕСТИ НА НАПРЯЖЕННО-ДЕФОРМИРОВАННОЕ 

СОСТОЯНИЕ ЖЕЛЕЗОБЕТОННЫХ МНОГОЭТАЖНЫХ ЗДАНИЙ 
 

Аннотация. При длительном действии нагрузки в бетоне и железобетоне происходит 

нарастание неупругих деформаций, что связано с ползучестью бетона. Вязкостные свойства 

любого бетона определяются его мерой ползучести и коэффициентом ползучести. 
Современные программные комплексы позволяют проводить расчет сооружений с учетом 

реологических свойств бетона. Для анализа НДС многоэтажного здания с учетом длительного 

деформирования бетона был произведен расчет 45-этажной модели каркасного здания. 

Характеристики ползучести бетона задавались по Eurocode 2. Результаты расчета показали, 

что ползучесть бетона при его длительном деформировании приводит к перераспределению 

усилий в элементах здания, нарастанию прогибов перекрытий и увеличению продольного изгиба 

внецентренно-сжатых элементов. Проведен сравнительный анализ коэффициентов ползучести 

высокопрочных бетонов по Eurocode 2 и СП 63.13330.2018, который показал необходимость 

экспериментального исследования значений, указанных в СП 63.13330.2018 ввиду единого 

коэффициента для бетонов класса В60-В100.  
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деформированное состояние, длительное действие нагрузки. 

 

E.V. DOMAROVA1 
1National Research Moscow State University of Civil Engineering, Moscow, Russia 

 

INFLUENCE OF CREEP ON THE STRESS-STRAIN STATE OF 

REINFORCED CONCRETE MULTISTORY BUILDINGS 
 

Abstract. With long-term action of the load in concrete and reinforced concrete, an increase in 

inelastic deformations occurs, which is associated with the creep of concrete. The viscous properties of 

any concrete are determined by its measure of creep and creep coefficient. Modern software systems 

make it possible to calculate structures taking into account the rheological properties of concrete. To 

analyze the stress-strain state of a multi-storey building, taking into account the long-term deformation 

of concrete, a 45-storey model of a frame building was calculated. The creep characteristics of concrete 

were set according to Eurocode 2. The results of the calculation showed that the creep of concrete 

during its long-term deformation leads to a redistribution of forces in the building elements, an increase 
in floor slab deflections and an increase in the buckling of eccentrically compressed elements. A 

comparative analysis of the creep coefficients of high-strength concretes according to Eurocode 2 and 

SP 63.13330.2018 was carried out, which showed the need for an experimental study of the values 

specified in SP 63.13330.2018 due to a single coefficient for concretes of class B60-B100. 
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